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De Commissie voor Economie, Werk, Sociale Economie, Wetenschap en Innovatie 

besprak op 13 januari 2022 het verslag van het Rekenhof over de steunmaatrege-

len voor ondernemingen en particulieren in het kader van de COVID-19-crisis.  

 

Daaraan werd een gedachtewisseling gekoppeld met de onderzoekers van de Tech-

nopolis Group, de KU Leuven en de ULB over het eindrapport ‘Evaluatie corona-

maatregelen VLAIO. Impact van de steunmaatregelen’. 

 

Aansluitend hield de commissie een gedachtewisseling met Hilde Crevits, vicemi-

nister-president van de Vlaamse Regering en Vlaams minister van Economie, In-

novatie, Werk, Sociale Economie en Landbouw, over de evaluatie van de 

coronamaatregelen en de verdere aanpak van de coronacrisis in de beleidsdomei-

nen Economie, Wetenschap en Innovatie en Werk en Sociale Economie. Daarover 

wordt verslag uitgebracht in Parl.St. Vl.Parl. 2021-22, nr. 1112/1. 

 

(Deze vergadering werd als videoconferentie georganiseerd.) 

 

De getoonde presentaties zijn terug te vinden op de dossierpagina van dit docu-

ment op www.vlaamsparlement.be.  

I. Inleidende uiteenzettingen 

1. Verslag van het Rekenhof over de steunmaatregelen voor ondernemin-

gen en particulieren in het kader van de COVID-19-crisis 

1.1. Situering van de audit en onderzoeksvragen 

Andy Rebrée, eerste-auditeur-revisor bij het Rekenhof, licht toe dat de audit over 

steunmaatregelen voor ondernemingen en particulieren in het kader van de 

COVID-19-crisis startte in oktober 2020 en werd afgesloten in juni 2021. 

 

In september 2021 liep de tegensprekelijke fase van de audit met leden van de 

Vlaamse Regering en leidend ambtenaren van de betrokken administraties. Hun 

reacties zijn in het rapport verwerkt. Het formele antwoord van de Vlaamse minis-

ter van Economie en de managementreactie van het Agentschap Innoveren en 

Ondernemen, waarnaar de minister in haar antwoord verwijst, zijn als bijlage bij 

het rapport opgenomen. Het eindrapport werd goedgekeurd in november 2021.  

 

De audit werd uitgevoerd door de auditeurs Laurent Werbrouck, Katrien Candaele, 

Sanne Janssen en Hans D’hondt.  

 

Situering 

 

In maart 2020 voerde de Nationale Veiligheidsraad gezondheidsmaatregelen in om 

de verspreiding van het coronavirus te beperken. Die maatregelen hadden een 

enorme impact op de economie en werden dan ook onmiddellijk geflankeerd door 

steunmaatregelen voor de getroffen ondernemingen, zelfstandigen en particulie-

ren. Het Rekenhof heeft onderzocht of de federale overheid en de gemeenschaps- 

en gewestoverheden een antwoord hebben geboden op de gevolgen van de eco-

nomische schok die de coronamaatregelen voor zowel de ondernemingen als de 

particulieren hebben veroorzaakt.  

 

De bevindingen, conclusies en aanbevelingen zijn uitgewerkt in vijf afzonderlijke 

rapporten voor de respectievelijke wetgevende vergaderingen. De auditeurs zullen 

nu het rapport over de steunmaatregelen van de Vlaamse overheid voorstellen. 

Gezien het budgettaire gewicht zal de focus daarbij op de coronapremies liggen.  

 

http://www.vlaamsparlement.be/
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Omdat er veel maatregelen waren, heeft het Rekenhof een aantal keuzes moeten 

maken. De audit beperkt zich tot de analyse van de socio-economische steunmaat-

regelen. De gezondheidsmaatregelen vallen buiten de scope van het onderzoek. 

  

Met socio-economische maatregelen worden de maatregelen bedoeld die tot doel 

hebben de continuïteit van de economische activiteiten, die bedreigd werd door 

verlies van inkomen en liquiditeitsproblemen, te vrijwaren. De steun op maat van 

individuele ondernemingen en de relancemaatregelen vielen buiten de scope van 

de audit. Om de audit beheersbaar te houden, werd de periode beperkt van maart 

2020 tot en met december 2020.  

 

Het Rekenhof heeft niet alleen keuzes gemaakt over de maatregelen die tot het 

onderzoeksdomein behoren. Het heeft ook een gedifferentieerde onderzoeksaan-

pak gehanteerd voor de uiteindelijk geselecteerde maatregelen. In het onderzoek 

van de Vlaamse maatregelen werden de coronapremies en de water- en energie-

vergoeding voor tijdelijk werklozen het meest uitgebreid geanalyseerd. Beide 

steunmechanismes vertegenwoordigen samen immers ongeveer drie kwart van het 

budget dat de Vlaamse overheid heeft uitgetrokken voor de bestrijding van de 

economische crisis. Bovendien worden beide mechanismen gekenmerkt door grote 

volumes: de coronapremies en de water- en energievergoeding werden respectie-

velijk toegekend aan honderdduizenden ondernemingen en tijdelijk werklozen.  

 

Daarnaast werden 45 maatregelen tot op zekere hoogte geanalyseerd. Een over-

zicht van die maatregelen is terug te vinden in bijlage 3 van het rapport. Deze 

maatregelen, met een kostprijs tussen 1 miljoen en 150 miljoen euro, vertegen-

woordigden ongeveer een kwart van de economische coronasteun in 2020 en wa-

ren vaak gericht op specifieke economische sectoren of ze werden genomen voor 

een kleiner aantal begunstigden. De maatregelen die minder dan 1 miljoen euro 

kostten, werden alleen in de inventaris opgenomen. 

 

Opbouw van het onderzoek en onderzoeksvragen 

 

Andy Rebrée stelt dat het Rekenhof eerst alle socio-economische maatregelen in 

kaart heeft gebracht. Vervolgens werd het beslissingsproces bij de totstandkoming 

van die maatregelen onderzocht. Daarbij werd rekening gehouden met de hoog-

dringendheid waarmee deze maatregelen moesten worden genomen. In een vol-

gende fase werd het reglementaire kader van de steunmaatregelen en de 

organisatie van de controle op het rechtmatig gebruik ervan onderzocht. Verder 

ging het Rekenhof na of de steunmaatregelen werden gemonitord of al werden 

geëvalueerd. Het auditrapport is ook op die manier opgebouwd.  

 

De audit had dus niet de bedoeling om het effect of de impact van de maatregelen 

te evalueren. Het was nog te vroeg om bijvoorbeeld na te gaan of een bepaalde 

maatregel tot minder faillissementen of tot minder armoede heeft geleid. 

 

De onderzoeksvragen zijn identiek voor de vijf auditrapporten. Dat geldt ook voor 

het hoofdstuk over de inventaris en het onderdeel over de globale coördinatie tus-

sen de bestuursniveaus. Er zijn ook enkele gemeenschappelijke aanbevelingen.  

1.2. Inventaris 

Laurent Werbrouck, auditeur bij het Rekenhof, toont een overzicht van het econo-

mische reddingspakket dat in de vijf audits aan bod komt. Alle bestuursniveaus 

samen hebben in 2020 433 socio-economische maatregelen genomen. Voor de 

Vlaamse overheid waren dat er 81. Voor alle bestuursniveaus samen zouden de 

uitgaven tot 24 miljard euro kunnen oplopen. Dat is een meerjarige raming van de 

maatregelen die in 2020 zijn genomen. De gerealiseerde uitgaven voor de maat-

regelen die in 2020 werden genomen, bedroegen op 30 juni 2021 16,15 miljard 
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euro. Voor de Vlaamse overheid is dit ongeveer 3 miljard euro. Budgettair gezien 

waren de grootste maatregelen de federale maatregelen, met name overbrug-

gingsrecht en de tijdelijke werkloosheid met elk een kostprijs hoger dan 4,5 miljard 

euro.  

 

Het schema bevat ook de bedragen voor de leningen en waarborgen. Het gaat om 

de middelen die werden uitgetrokken, niet om de verstrekte bedragen. Voor de 

Vlaamse overheid was er in ongeveer 2 miljard euro voorzien, waarvan ongeveer 

800 miljoen euro effectief is verstrekt.  

 

Het Rekenhof stelde een interactieve inventaris op van de maatregelen van alle 

bestuursniveaus die online kan worden geraadpleegd.1 De gebruiker kan de gege-

vens per categorie filteren en zo tabellen en grafieken op maat creëren. Het Re-

kenhof besliste snel die inventaris op te maken om de parlementen een zo volledig 

mogelijk overzicht te bieden.  

 

De spreker toont twee grafieken met de verdeling van het aantal Vlaamse maat-

regelen per maand en type en de verdeling van de uitgegeven steun in 2020 vol-

gens het beleidsdomein. De eerste grafiek toont dat in de eerste besmettingsgolf 

zeer snel veel maatregelen zijn genomen. Bij het begin waren de maatregelen ook 

heel divers. Later nam die diversiteit af. Het type van maatregelen waarvan het 

meest gebruik werd gemaakt, was premies en subsidies en uitkeringen. In juli 

2020 was er een tweede piek met de maatregelen van het noodfonds.  

 

In vergelijking met de andere bestuursniveaus nam de Vlaamse overheid in de 

tweede besmettingsgolf weinig nieuwe maatregelen. De maatregelen van de eerste 

golf werden vooral verlengd of aangepast.  

 

In 2020 werd door de Vlaamse overheid 2,7 miljard euro uitgegeven aan maatre-

gelen. Het beleidsdomein EWI is goed voor ongeveer twee derde daarvan. Dat is 

niet verwonderlijk aangezien het auditrapport focust op economische steunmaat-

regelen. Het beleidsdomein Welzijn, Volksgezondheid en Gezin komt op de tweede 

plaats met de steunmaatregelen aan woonzorgcentra en de kinderdagverblijven. 

Het beleidsdomein Omgeving komt op de derde plaats met de water- en energie-

vergoedingen aan tijdelijk werklozen. Het taartdiagram bevat niet de middelen 

voor leningen en waarborgen aangezien dit nog geen gerealiseerde uitgaven zijn. 

1.3. Coördinatie en totstandkoming 

1.3.1. Globale aanpak 

Katrien Candaele, eerste auditeur bij het Rekenhof, licht toe dat er bij het onder-

zoek naar de totstandkoming van de maatregelen bijzondere aandacht ging naar 

de coördinatie tussen de bestuursniveaus omdat er gelijktijdig verschillende maat-

regelen tot stand kwamen. Het Rekenhof stelde vast dat er geen structurele coör-

dinatie was tussen de bestuursniveaus. Elke regering nam afzonderlijk en binnen 

de eigen bevoegdheden maatregelen zonder systematisch af te stemmen met an-

dere bestuursniveaus.  

 

De bevoegdheidsverdeling zorgde wel voor een vrij duidelijke taakverdeling. Maar 

het Rekenhof stelde toch enkele, al dan niet gerealiseerde risico’s vast. Zo was er 

soms onvoldoende coherentie tussen gelijkaardige economische steunmaatregelen 

op federaal en regionaal niveau. Een voorbeeld daarvan was een nieuwe lening aan 

kmo’s met een looptijd van twee jaar. Die kwam aanvankelijk alleen in aanmerking 

voor een regionale waarborg maar wanneer ze werd afgesloten na 24 juli 2020 

moest de kmo aansluiten bij de federale waarborgregeling. De twee waarborg-

 
1 https://covid19.rekenhof.be/#tab-1  

https://covid19.rekenhof.be/#tab-1
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regelingen kenden echter verschillende voorwaarden zoals een verschillende bere-

kening van de garantiepremie en andere regels voor verliesdeling.  

 

Een tweede risico betreft het succes van de maatregelen. Een aantal regionale 

maatregelen bleek uiteindelijk veel minder succesvol dan initieel ingeschat doordat 

de federale overheid vrij gelijktijdig maatregelen lanceerde, soms tegen gunstiger 

voorwaarden. Een concreet voorbeeld daarvan is de uitbreiding van de Vlaamse 

aanmoedigingspremie voor arbeidsduurvermindering. Daarvoor werd in 14 miljoen 

euro voorzien. Er werd echter geen enkele aanvraag ingediend omdat de federale 

maatregel tijdelijke werkloosheid voordeliger was. 

 

De gecombineerde federale en regionale steun verhoogde ook het risico op een 

(soms tijdelijke) oversubsidiëring van sectoren of ondernemingen. Tot op zekere 

hoogte kan het Vlaams beschermingsmechanisme daarvan een voorbeeld zijn. De 

subsidie werd berekend op basis van de volledige omzet van de onderneming, in-

clusief de omzet van exploitatiezetels in de andere gewesten. Aangezien het Brus-

selse Hoofdstedelijke en het Waalse Gewest ook subsidies toekenden aan 

ondernemingen die door de gezondheidsmaatregelen werden getroffen, konden 

bedrijven met exploitatiezetels in meerdere gewesten dubbel worden gesubsidi-

eerd. 

 

De overheid moet er ook over waken dat de drempelbedragen per onderneming 

die worden opgelegd door de Europese staatssteunregels worden nageleefd. Door 

het ontbreken van een centraal register of databestand waarin op nationaal niveau 

alle toegekende steun per (groep van) onderneming(en) wordt bijgehouden, weten 

de verschillende overheden niet welke steun een andere overheid heeft toegekend. 

Dat maakt het opvolgen van de staatssteunregels bijna onmogelijk en dat geldt 

niet enkel voor de coronasteun. 

1.3.2. Algemene Vlaamse aanpak 

Bij de totstandkoming van de maatregelen werd er snel gehandeld maar over het 

algemeen weinig gedocumenteerd. Soms waren er geen verslagen van vergade-

ringen of werden bepaalde afspraken per mail geregeld. Het was voor het Rekenhof 

moeilijk om na te gaan of er eventueel alternatieven werden overwogen en wat de 

onderbouwing was van bepaalde elementen. Voor de maatregelen die decretaal 

werden geregeld, was er in de parlementaire documenten wel meer informatie be-

schikbaar. 

 

Binnen de Vlaamse Regering was er niet echt een probleem van coördinatie. Alle 

maatregelen werden besproken op de ministerraad waarin alle Vlaamse ministers 

zitting hebben.  

 

De Vlaamse Regering deed inspanningen om de noden van de getroffen onderne-

mingen en particulieren in kaart te brengen. Ze voerde overleg met belangengroe-

pen en sociale partners. De Taskforce economische impact corona ging van start 

in maart 2020 en daarin waren de sociale partners, de Vlaamse Regering en de 

administratie vertegenwoordigd. Er werd ook gebruikgemaakt van informatie aan-

gereikt door de getroffen sectoren en uit de monitoringinstrumenten van de admi-

nistratie.  

 

Het Rekenhof stelt vast dat er zelden advies werd gevraagd van de Raad van State 

of de strategische adviesraden. Dit brengt het risico mee dat getroffen groepen die 

minder goed georganiseerd zijn minder worden gehoord. 

 

De Vlaamse Regering beschikte niet over een basisplanning met een mogelijke 

aanpak of richtinggevende criteria voor een eerste respons op de economische 

schok. Daardoor, en door de druk om snel te handelen, viel ze dikwijls terug op 
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bestaande maatregelen die dan werden aangepast. Omdat dergelijke basisplannen 

ook op andere bestuursniveaus ontbraken, is er geen afspraak over voor welke 

elementen een bestuursniveauoverschrijdend overleg nodig is en hoe dat zal wor-

den aangepakt.  

 

Katrien Candaele besluit dat het Rekenhof aanbeveelt om een strategie te ontwik-

kelen voor de aanpak van crisissen met plotse grote economische impact en daarbij 

aandacht te hebben voor coördinatie met andere overheden. Een tweede aanbe-

veling is een gemeenschappelijke databank te realiseren van alle overheidssteun 

aan ondernemingen om de naleving van de regelgeving en de onderlinge afstem-

ming en evaluatie van het beleid te faciliteren. 

1.3.3. Coronapremies 

Laurent Werbrouck gaat verder in op de aanpak via de coronapremies. Het Reken-

hof vertrekt daarbij van de doelstelling en heeft daarvoor de formele documentatie 

doorgenomen en interviews afgenomen. Het Rekenhof kwam tot de volgende doel-

stelling: faillissementen vermijden van bedrijven getroffen door de coronavirus-

maatregelen door snel directe financiële steun te verlenen. De causaliteit is 

belangrijk (de coronamaatregelen), maar ook de snelheid is essentieel omdat fail-

lissementen kunnen worden vermeden door snel met liquiditeiten over de brug te 

komen.  

 

De doelstelling is dus zeer algemeen en summier geformuleerd. Dat is begrijpelijk 

in het begin van de crisis, maar het Rekenhof vindt dat ze in de volgende fases van 

de pandemie meer expliciet had moeten worden geformuleerd. Door de doelstel-

lingen uit te schrijven, duidelijk te maken wat men wil bereiken en wat de eventu-

ele nevendoelstellingen en langetermijndoelstellingen zijn, beschikt men over een 

kader om voorwaarden te bepalen en inconsistentie daarin te vermijden. Te alge-

mene en summiere doelstellingen bemoeilijken ook de evaluaties. De evaluator 

moet dan kiezen welke indicatoren relevant zijn om het bereik van de doelstellin-

gen te bepalen. Daarom beveelt het Rekenhof aan om de doelstelling van een 

maatregel expliciet en voldoende uitgebreid te formuleren. 

 

De spreker toont een schematisch overzicht van de coronapremies. Daaruit blijkt 

dat het gaat om kortlopende steunmaatregelen. Dat is het gevolg van het feit dat 

de steunmaatregelen telkens werden gekoppeld aan de gezondheidsmaatregelen, 

waardoor de overheid de premies telkens kon bijsturen. Het schema maakt een 

onderscheid tussen de maatregelen gebaseerd op de sluiting van ondernemingen 

en op omzetverlies van minimum 60 procent en tussen de forfaitaire steun en va-

riabele steun. Dat laatste zijn de maatregelen vanaf de eerste versie van het 

Vlaams beschermingsmechanisme.  

 

Theoretisch kan men stellen dat forfaitaire steun zich niet goed verhoudt tot de 

doelstelling, met name faillissementen vermijden. Voor kleine ondernemers en 

zelfstandigen zal de forfaitaire steun een groot bedrag zijn geweest, soms meer 

dan het normale inkomen. Een variabele vergoeding is dan een efficiënter middel 

om faillissementen te vermijden. Maar ook de variabele vergoedingen konden nog 

meer doelgericht worden uitgewerkt door rekening te houden met de verschillende 

kostenstructuren van de sectoren. Het probleem is dat de NACE-codes daarvoor 

niet betrouwbaar genoeg zijn. De overheid heeft dus geen betrouwbaar classifica-

tiesysteem voor ondernemingen en sectoren om variabele vergoedingen nog doel-

gerichter te ontwerpen.  

 

De voor de hand liggende en algemene aanbeveling van het Rekenhof is dan ook 

om vergoedingsmechanismen in verhouding tot de noden in te zetten. 
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Voorwaarden 

 

Het Rekenhof beoordeelde de kwaliteit van de voorwaarden voor de coronapremies 

vanuit een dubbel perspectief: droegen ze bij tot het bereiken van de doelstelling 

en in hoeverre waren ze uitvoerbaar en controleerbaar? 

 

De basistoekenningsvoorwaarde voor de hinder- en sluitingspremie was de sluiting 

van een voor het publiek toegankelijke ruimte door de coronavirusmaatregelen. 

Voor de omzetgerelateerde premies was dat een omzetdaling van minimaal 60 

procent door exploitatiebeperkingen.  

 

Beide voorwaarden zijn afgestemd op de doelstelling, met name faillissementen 

vermijden. Voor de omzetgerelateerde premies was dat nog iets duidelijker.  

 

Beide voorwaarden waren controleerbaar maar dat bleek wel arbeidsintensief te 

zijn. Er moet worden gecontroleerd of een locatie voor het publiek toegankelijk is. 

De omzetdaling van minimum 60 procent door de coronamaatregelen is een fei-

tenkwestie die dossier per dossier moet worden beoordeeld. 

 

Er werden ook bijkomende voorwaarden opgelegd. Een logische beperking van het 

toepassingsgebied was dat het moest gaan om economisch actieve bedrijven. De 

gesteunde ondernemingen moesten ook een link hebben met Vlaanderen. De voor-

waarden inzake tewerkstelling en bijdrage aan de sociale zekerheid wijzen op de 

achterliggende doelstelling van het beschermen van de tewerkstelling. Deze voor-

waarden zijn ook gemakkelijk te controleren. 

 

De Vlaamse overheid had nog andere voorwaarden kunnen opleggen, bijvoorbeeld 

een verbod om de premie uit te keren in de vorm van een dividend of bonus. Bij 

de eerste premies was ook niet opgenomen dat de bedrijven financieel gezond 

moesten zijn. Er konden nog meer voorwaarden worden opgelegd maar dat bete-

kent ook dat er meer moet worden gecontroleerd in de aanvraagfase en inspectie-

fase en dat zou botsen met de doelstelling om snel uit te betalen.  

1.4. Uitvoering en controle 

Aanvraag 

 

De aanvraagprocedure voor de coronapremies werd zeer snel opgestart. In de eer-

ste weken van maart 2020 stond er al een gebruiksvriendelijke applicatie online. 

De gebruiksvriendelijkheid wordt bevestigd in het rapport van de Technopolis 

Group. De ondernemers moesten weinig gegevens ingeven, informatie uit de Kruis-

puntbank van Ondernemingen werd automatisch opgehaald en er kon een verkla-

ring op eer worden aangevinkt. Dat maakte het mogelijk dat VLAIO ondanks het 

grote volume aan aanvragen snel kon beslissen en uitbetalen. Maar daardoor ver-

schoof de controle van de voorwaarden wel naar de inspectie achteraf.  

 

Uit de getoonde grafiek blijkt dat de meeste dossiers automatisch werden behan-

deld. Bij vele dossiers bleek er toch nog een manuele tussenkomst van een dos-

sierbeheerder bij VLAIO nodig te zijn om een bepaalde voorwaarde te controleren. 

Ondanks de geautomatiseerde procedure blijven er toch nog feitenkwesties die 

door een dossierbeheerder moeten worden beoordeeld. 

 

Datastromen  

 

Sanne Janssen, adjunct-auditeur bij het Rekenhof, stelt dat het bij het uitvoeren 

van de maatregelen – zowel bij de aanvraag als de inspectie achteraf – essentieel 

bleek om authentieke gegevensbronnen te gebruiken. Dat wordt beschouwd als 

een van de belangrijkste maatregelen om de risico’s te beheersen die aan de snelle 
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opstart en uitbetaling waren verbonden. Om die data efficiënt te kunnen gebruiken, 

moesten de datastromen snel worden opgestart en moest de kwaliteit van de data 

betrouwbaar zijn.  

 

VLAIO wilde vijf authentieke gegevensbronnen gebruiken: 

− de KBO om bij de aanvraag van alle premies gegevens zoals de rechtstoestand 

en NACE-codes te controleren; 

− de RSZ om bij de aanvraag van alle premies het aantal voltijdse werknemers 

te kunnen controleren; 

− de FOD Financiën om bij de inspectie van de omzetgerelateerde premies de 

indicatie van een omzetdaling te kunnen controleren aan de hand van de btw-

aangifte; 

− het RSVZ om het statuut van de zelfstandige aanvragers te kunnen controle-

ren; 

− het RIZIV om de omzetdaling bij de paramedische beroepen te controleren. 

 

Bij de uitvoering bleek echter dat het opzetten van snelle en betrouwbare data-

stromen niet altijd mogelijk was. Het opzetten van een datastroom heeft een tech-

nische en een juridische component. Vooraleer de gegevens effectief kunnen 

worden uitgewisseld, moet er een overeenkomst worden opgesteld tussen de bron 

van de data en de gebruikers van de gegevens. De procedures om tot een derge-

lijke overeenkomst te komen, zijn omslachtig en dat heeft in een crisisperiode tot 

vertraging geleid.  

 

Ook na de overeenkomst verliep de uitwisseling niet altijd even vlot door techni-

sche obstakels zoals het gebruik van verschillende gegevensformaten of van ver-

ouderde en instabiele IT-infrastructuur.  

 

VLAIO maakte ook gebruik van de Vlaamse dienstenintegrator MAGDA om data-

stromen op te zetten. De Vlaamse overheid verplicht in bepaalde gevallen het ge-

bruik van de dienstenintegrator om op lange termijn en op grote schaal de kosten 

van data-uitwisseling te drukken. MAGDA ontwikkelt dan softwaremodules die door 

andere overheidsinstanties hergebruikt kunnen worden. MAGDA ontlast zowel de 

bron als de gebruiker van de data door enkel de vereiste gegevens te delen en dat 

in het overeengekomen formaat. Deze werking vergt tijd en die langetermijnstra-

tegie is niet ideaal in crisissituaties.  

 

Verder bleek ook dat niet alle gegevens actueel waren. De gegevens van de RSZ 

volstonden bijvoorbeeld niet om de voorwaarde van één voltijdse medewerker per 

exploitatiezetel te controleren. Ook de NACE-codes in de KBO, nodig om de activi-

teit van de onderneming na te gaan, bleken niet altijd actueel. 

 

Het Rekenhof beveelt daarom aan om te overleggen met andere overheden over 

de verbetering van de procedures voor gegevensuitwisseling en over de kwaliteit 

van de IT-infrastructuur en van de data om in de toekomst snelle en betrouwbare 

datastromen te kunnen opzetten. 

 

Inspectie 

 

Laurent Werbrouck benadrukt het belang van de inspectiefase. Er werd snel uitbe-

taald en dus snel beslist over de naleving van de voorwaarden in de aanvraagfase 

en dat in een groot aantal dossiers.  

 

De risicovolle dossiers werden geïdentificeerd via verschillende kanalen. Ten eerste 

waren er de ad-hocaanmeldingen. Het ging om dossiers die het voorwerp waren 

van klachten en meldingen, opmerkingen van de bedrijfsrevisor of een vraag van 

de politie, steden of gemeenten enzovoort. Ten tweede was er de eigenlijke risico-

analyse. Ten derde was er een fraudedetectietool, software die detecteerde welke 
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dossiers een hoger risico op fraude hadden aan de hand van de controle van ver-

bonden ondernemingen en risicoscores.  

 

Risicoanalyse van de hinder- en sluitingspremie 

 

De inspectiestrategie voor de hinder- en sluitingspremie is zeer snel uitgerold. Ze 

is in maart 2020 opgesteld en in mei 2020 op kruissnelheid gekomen. De risico-

analyse gebeurde op basis van drie ‘vlagjes’. Als een adres, naam, e-mail, IBAN of 

URL meermaals voorkwamen in de lijst met aangevraagde dossiers kreeg het dos-

sier een vlagje (één per parameter). Vanaf drie vlagjes beschouwde VLAIO een 

dossier als risicovol en controleerde het dat. Dat leverde 6500 dossiers op en VLAIO 

heeft die wellicht nu allemaal geïnspecteerd. Ook de andere, later aangevraagde 

premies van die ondernemingen werden geïnspecteerd.  

 

Het Rekenhof stelt vast dat die risicoanalyse te statisch was. Zo werden de dossiers 

met twee vlagjes niet geïnspecteerd. VLAIO had bijvoorbeeld steekproeven kunnen 

nemen om andere combinaties van risico’s te detecteren maar heeft dat niet ge-

daan. De personeelscapaciteit van VLAIO was daarvoor onvoldoende.  

 

Risicoanalyse van de omzetgerelateerde premies 

 

Voor de omzetgerelateerde premies is de risicoanalyse gebaseerd op een omzetin-

dicator, met name de btw-aangiftes. Als uit de btw-aangifte van een onderneming 

blijkt dat er geen omzetdaling van minstens 60 procent is in vergelijking met de 

referentieperiode, is dat een indicatie van het risico dat de eigenlijke omzetdaling 

door verminderde prestaties ook geen 60 procent bedraagt.  

 

Die inspectie is aangevat in april 2021, een jaar na het instellen van de corona-

compensatiepremie, en dat is volgens het Rekenhof te laat. De juridische proce-

dure voor het sluiten van een protocol met de FOD Financiën heeft aangesleept.  

 

Deze risicoanalyse is wel bijgestuurd. VLAIO heeft op basis van nieuwe inzichten 

een meer dynamische analyse opgestart, bijvoorbeeld door het nemen van steek-

proeven.  

 

Uit de resultaten van de risicoanalyse op basis van de btw-aangiftes bleek een 

groot aantal risicovolle dossiers. Uit de getoonde grafiek blijkt dat het aantal risi-

codossiers voor de verschillende omzetgerelateerde steunmechanismen schom-

melt tussen 30 tot 50 procent. Voor 7 tot 15 procent van de aanvragen blijkt uit 

de btw-aangifte zelf een stijging van de omzet. 

 

Van bij het begin was duidelijk dat VLAIO zijn inspectiestrategie moest afstemmen 

op een vrij beperkte inspectiecapaciteit. Er moesten keuzes worden gemaakt. De 

inspectiestrategie werd dus afgestemd op de personeelscapaciteit terwijl dat idea-

liter het omgekeerde zou zijn.  

 

De inspectiecapaciteit is wel geleidelijk verhoogd maar niet in verhouding tot het 

aantal risicovolle dossiers. Het gaat voor de verschillende mechanismen in totaal 

om 230.000 risicovolle dossiers. Daartegenover staat een capaciteit van ongeveer 

30 inspecteurs die op twee jaar tijd ongeveer 41.000 dossiers kunnen controleren.  

 

Laurent Werbrouck benadrukt wel dat de cijfers momentopnames zijn en zelfs ra-

mingen. Maar de verhouding tussen risicovolle dossiers en inspectiecapaciteit blijft 

dezelfde. Zelfs voor de meest risicovolle dossiers, met een stijging op basis van de 

btw-aangifte, volstaat de capaciteit niet. 

 

Het Rekenhof beveelt daarom aan om tijdig in voldoende middelen te voorzien voor 

een efficiënte en effectieve controle. Het is van belang dit tijdig te doen omdat het 
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na een aantal jaren moeilijker wordt om de steunbedragen terug te vorderen, bij-

voorbeeld omdat de onderneming niet meer bestaat. 

 

Terugvordering 

 

Laurent Werbrouck toont een lijst van subpopulaties of steekproeven van dossiers 

en de bijhorende terugvorderingspercentages. Daaruit blijkt dat de inspecties die 

werden uitgevoerd tot hoge terugvorderingspercentages hebben geleid. De spreker 

geeft twee voorbeelden. Van alle hinderpremies die werden gecontroleerd, heeft 

VLAIO in de helft van de gevallen een terugvordering moeten opstarten. Wat be-

treft de omzetgerelateerde premies leidde een steekproef van tien dossiers – 

waarin de omzet van 2020 gelijk was aan die van 2019, wat een managementven-

nootschap doet vermoeden – in alle dossiers tot een terugvordering. Management-

vennootschapen waren immers uitgesloten van die maatregel. Het gaat dus om 

hoge terugvorderingspercentages. 

 

De terugbetalingspercentages liggen wel iets lager dan die van de terugvordering 

omdat niet iedere onderneming ook effectief terugbetaalt.  

 

Het Rekenhof berekende dan ook dat de inspectie een groot terugverdieneffect 

heeft, volgens een voorzichtige raming factor 20. In een nota aan de Vlaamse 

Regering van juli 2021 wordt zelfs gewag gemaakt van een factor 43. Daarom 

beveelt het Rekenhof aan om in de inspectiestrategie parameters op te nemen over 

de terugverdieneffecten van de inspectiestrategie. 

1.5. Monitoring en evaluatie 

Coronapremies 

 

Katrien Candaele stelt dat uit het onderzoek blijkt dat VLAIO de coronapremies 

goed monitort. Het agentschap heeft veel gegevens over de begunstigden maar 

hield wel geen aparte gegevens bij over ad hoc aangedragen dossiers (klachten en 

meldingen). Daardoor was het bijvoorbeeld niet mogelijk om terugvorderingsper-

centages voor die categorie te berekenen of om die dossiers te gebruiken om de 

risicoanalyse bij te sturen door bepaalde terugkerende elementen in de klachten 

en meldingen op te nemen als risico-indicator.  

 

Bij het afsluiten van de audit was er nog geen formele evaluatie van de coronapre-

mies. Intussen is er wel de eerste impactevaluatie die later in de vergadering wordt 

toegelicht. Het is wel positief dat er tussentijds werd bijgestuurd waardoor de pre-

mies meer evolueerden naar maatwerk. Dat wijst op een informele tussentijdse 

evaluatie. 

 

Andere maatregelen 

 

De andere maatregelen binnen het beleidsdomein EWI werden vooral gemonitord 

aan de hand van financiële gegevens en gegevens over de omvang van de steun. 

Voor sommige maatregelen, bijvoorbeeld die van PMV, geldt een periodieke rap-

porteringsverplichting die ook een monitoring inhoudt. 

 

Bij het afsluiten van de audit waren er weinig evaluaties beschikbaar. Verschillende 

maatregelen waren pas recent afgelopen of liepen nog.  

 

In uitzonderlijke gevallen werd aan het Rekenhof meegedeeld dat er geen evaluatie 

is gepland. Dat geldt bijvoorbeeld voor de uitbreiding van de crisiswaarborg van 

PMV, hoewel die weinig succes kende en de oorzaak daarvan onduidelijk is. 
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Verschillende maatregelen werden tussentijds bijgestuurd op basis van de ervarin-

gen en de evolutie van de situatie in de betrokken sectoren. Ook dit wijst volgens 

Katrien Candaele op een impliciete of informele tussentijdse evaluatie. 

 

Het Rekenhof beveelt aan om de doelmatigheid van de belangrijkste economische 

steunmaatregelen aan ondernemingen en particulieren te evalueren. Het eenma-

lige karakter van een maatregel mag geen reden zijn om hem niet te evalueren. 

Er kunnen immers lessen uit worden getrokken voor maatregelen tijdens toekom-

stige crisissen met een ernstige economische impact.  

2. Eindrapport Evaluatie coronasteunmaatregelen. Impact van de steun-

maatregelen 

Stijn Zegel is principal consultant bij de Technopolis Group, een adviesbureau dat 

vooral werkt voor klanten uit de publieke sector. Het onderzoek naar de impact 

van de steunmaatregelen van VLAIO is mee uitgevoerd door Joep Konings, profes-

sor Economie aan de KU Leuven, en Glenn Magerman, associate professor Econo-

mie aan de ULB. Andere teamleden waren Amber van der Graaf, Erwin Karsten en 

Dieter van Esbroeck. Het agentschap zelf speelde een belangrijke rol als klankbord 

voor het onderzoek. 

2.1. Doel van de evaluatie 

De hoofdvraag van de evaluatie is “Wat zou er gebeurd zijn indien Vlaanderen de 

steunmaatregelen niet had genomen?” De basisvragen gingen over de interventie-

logica van de Vlaamse steunmaatregelen, de kerncijfers per instrument en een 

analyse van de portfolio van de gesteunde bedrijven. 

 

In de onderzoeksvragen werd op drie niveaus naar de impact van de maatregelen 

op de economie gekeken: het ondernemings- of microniveau, het mesoniveau van 

de sectoren en types van bedrijven en het macroniveau van de impact op de 

Vlaamse economie. In het onderzoek ligt de nadruk op de effectiviteit terwijl een 

evaluatieonderzoek ook ruimer kan worden gezien. 

 

De onderzochte maatregelen zijn de coronahinderpremie, de compensatiepremie 

en de ondersteuningspremie – dat zijn de forfaitaire steunmaatregelen die vanaf 

maart 2020 werden toegekend – en de eerste drie versies van het Vlaams bescher-

mingsmechanisme, waarbij vanaf augustus 2020 de steun werd toegekend in de 

vorm van een percentage van de omzet in de referentieperiode in 2019. 

2.2. Overzicht van de methodologie  

De spreker toont een overzicht van de voornaamste elementen van de evaluatie. 

Er werd een deskstudie uitgevoerd met een analyse van de regelingen, het beleid 

en de ontwikkelingen op het terrein. Daarbij werd ook naar het Waalse Gewest en 

Nederland en Duitsland gekeken.  

 

Er werden interviews afgenomen met vertegenwoordigers van VLAIO en vertegen-

woordigers van ondernemingen en sectoren. 

 

Een volgende stap was een descriptieve data-analyse gebaseerd op cijfers van 

VLAIO en van verschillende databanken. 

 

Om de impact te meten gebeurde er een econometrische analyse en een macro-

economische modellering. Die werden aangevuld met voorbeeldcases van de 

zwaarst getroffen ondernemingen. Daarbij werd het gesprek aangegaan met de 

ondernemers zelf, om te weten te komen hoe zij de crisis en de steun hebben 

ervaren.  
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Tot slot was er de analyse en rapportering over de resultaten. 

2.3. Basisvragen 

Interventielogica 

 

Stijn Zegel toont een schema met de interventielogica van de steunmaatregelen. 

De belangrijkste output die direct moest volgen uit de ingezette instrumenten wa-

ren:  

− het behouden van de essentiële betalingen (personeel, leveranciers enzo-

voort); 

− het voorkomen van faillissementen, stopzetting of verkoop van de onderne-

ming; 

− het beperken van de afhankelijkheid van vreemd vermogen en eigen middelen. 

 

Het beoogde effect is de Vlaamse bedrijvigheid en werkgelegenheid te behouden 

en de financiële gezondheid van Vlaamse bedrijven op peil te houden. Tijdens het 

onderzoek bleek dat er ook ondernemingen waren die de middelen hebben gebruikt 

om te herinvesteren in heroriëntatie en innovatie, bijvoorbeeld door het opzetten 

van een webwinkel die er nog niet was. Daardoor ontstonden nieuwe bedrijvigheid 

en nieuwe activiteiten in bestaande bedrijven. 

 

Gebruik van de steunmaatregelen 

 

In totaal waren er 352.640 aanvragen voor een totaalbedrag van 1,89 miljard euro. 

Het grootste deel (1,2 miljard euro) is toegewezen via de coronahinderpremie, 

goed voor 30 procent van de aanvragen maar 62 procent van het totaalbedrag.  

 

Het overgrote deel van de steun is toegekend aan zeer kleine ondernemingen. Uit 

de getoonde grafiek blijkt dat de detailhandel en de eet- en drinkgelegenheden de 

hardst gesteunde sectoren waren. Ze zijn goed voor ongeveer 50 procent van de 

toegekende steun. 

 

Bereik van de steunmaatregelen  

 

Het onderzoeken van het bereik van de steunmaatregelen was niet echt een deel 

van de opdracht. Maar het bereiken van bedrijven is wel een voorwaarde om een 

impact van de maatregelen te verwachten. Daarom heeft het onderzoeksteam er 

ook in detail naar gekeken. Uit de analyse bleek dat de steun is terechtgekomen 

bij de hardst getroffen ondernemingen en sectoren. 

 

De ervaringen van de ondernemers waren positief, zoals ook al bleek uit het on-

derzoek van het Rekenhof. De middelen waren snel beschikbaar en werden snel 

uitbetaald. De steun was gemakkelijk aan te vragen en men was positief over de 

informatievoorziening via de VLAIO-website en de openheid van VLAIO om mensen 

met vragen te woord te staan. 

 

De forfaitaire bedragen van de eerste drie maatregelen die vanaf maart 2020 lie-

pen, waren wel gunstiger voor de kleine ondernemingen. Het vaste bedrag was 

voor grote ondernemingen minder relevant. De steun in de vorm van een percen-

tage van de omzet was correcter voor middelgrote en grote ondernemingen. Stijn 

Zegel illustreert dit met enkele quotes van geïnterviewde ondernemers. 

2.4. Impact op bedrijven en sectoren (micro- en mesoniveau) 

Joep Konings, professor Economie aan de KU Leuven, sluit zich aan bij de opmer-

king van het Rekenhof dat het niet evident is om aan micro-economische gegevens 

te geraken. De samenwerking met de FOD Financiën is uiteindelijk toch gelukt. 
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Econometrische methode 

 

Voor het meten van de impact op micro- en mesoniveau werd gebruik gemaakt 

van de ‘difference in differences’-methode. Er werd aan analyse gemaakt van de 

verschillen tussen gesteunde en niet-gesteunde bedrijven. De ondernemingen die 

steun ontvingen werden vergeleken met een controlegroep van ondernemingen 

zonder steun. Er werd nagegaan hoe hun omzet is geëvolueerd voor en na de 

steun. Dat is een methode om causaliteit te vinden voor de subsidies die de be-

drijven ontvingen. Belangrijk is dat de controlegroep van de niet-gesteunde onder-

nemingen vergelijkbaar is, dus dat ze voorafgaand aan de schok een gelijkaardige 

groei hadden wat onder meer omzet en tewerkstelling betreft.  

 

Joep Konings toont een schema om dit te illustreren. De lockdown in het tweede 

kwartaal van 2020 zorgde ervoor dat ook de ondernemingen zonder steun hun 

omzet zagen dalen. De analyse bevestigt wel dat de impact op de omzet groter 

was voor de ondernemingen die steun ontvingen. De volledige en gedeeltelijke 

sluiting van sommige sectoren is eigenlijk een voorbeeld van marktfalen. De be-

doeling van de steun was een gelijk speelveld te creëren voor de ondernemingen 

die een grote impact van de lockdown ondervonden. 

 

De controlegroep werd gekozen op basis van ondernemingen die een aanvraag 

hadden ingediend bij VLAIO maar die uiteindelijk toch niet voor steun in aanmer-

king kwamen. 

 

Effecten op microniveau 

 

Uit de analyse, met een aantal checks op de robuustheid daarvan, bleek dat ge-

steunde ondernemingen na het ontvangen van de steun een inhaalbeweging maak-

ten, zoals uitgetekend in het conceptueel kader. Dat is te interpreteren als een 

catch-upeffect. 

 

Zonder coronasteun zouden de ondernemingen in het kwartaal volgend op de 

steun, gemiddeld tegenover het sectorgemiddelde: 

− 12 procent minder omzetgroei hebben gekend; 

− 8 procent minder groei in tewerkstelling hebben gekend; 

− 9 procent minder groei in productiviteit hebben gekend. 

 

De robuustheid van deze resultaten werd gecheckt met een andere controlegroep 

en de resultaten bleken stabiel. 

 

Omzet en werkgelegenheid  

 

Joep Konings toont twee grafieken. De eerste toont het effect van de steun op de 

omzetgroei in de kwartalen voor en na de lockdown. De tweede geeft het effect 

weer van de steun op de groei van de tewerkstelling uitgedrukt in voltijdequiva-

lenten. De effecten zijn in beide gevallen positief in het kwartaal dat volgt op het 

ontvangen van de steun.  

 

In het rapport zijn nog andere maatstaven opgenomen zoals productiviteit en loon-

massa.  

 

De groep van ondernemingen die steun ontvingen en de controlegroep hadden 

beide de mogelijkheid om een beroep te doen op federale maatregelen zoals bij-

voorbeeld tijdelijke werkloosheid. De gevonden effecten kunnen dus worden toe-

geschreven aan de Vlaamse subsidies. 

 

Joep Konings illustreert deze resultaten met enkele uitspraken van geïnterviewde 

ondernemers. Het mooie aan deze studie is dat het statistisch materiaal wordt 
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ondersteund door diepte-interviews met ondernemers in het kwalitatieve deel van 

het onderzoek. 

 

Stijn Zegel voegt daaraan toe dat uit de gesprekken met de ondernemers al grote 

verschillen tussen de sectoren bleken. De zwaar getroffen sectoren hadden zeer 

beperkte bedrijfsactiviteiten tijdens de crisis. Een hotel gaf aan dat de omzet te-

rugviel tot de helft van vorig jaar. 

 

Zoals het Rekenhof al aangaf, is de complementariteit van de Vlaamse steun met 

de federale maatregel inzake tijdelijke werkloosheid erg belangrijk. Dat bleek ook 

uit de gesprekken met de ondernemers. Een groothandel zei dat hij door deze 

maatregel geen werknemers had verloren.  

 

Liquiditeit 

 

Er kon geen diepgaande data-analyse over de liquiditeit worden uitgevoerd. Uit het 

kwalitatieve deel van het onderzoek bleek wel dat de Vlaamse regelingen belangrijk 

zijn geweest om de vaste kosten te dekken, zoals personeelskosten en betalingen 

aan partners. Daarom is het aannemelijk dat de Vlaamse steun in het algemeen 

heeft bijgedragen aan het behouden van de liquiditeits- en solvabiliteitspositie van 

de ondersteunde ondernemingen. De geïnterviewde ondernemers hebben in de 

gesprekken minder gezegd over solvabiliteit dan over de eigen middelen. 

 

Het beschermen van de liquiditeit is wel maar deels geslaagd in de hardst getroffen 

sectoren. Uit alle gesprekken kwam naar voor dat de financiële reserves in 2020 

werden uitgeput.  

 

Risico op faling en vertrouwen in de toekomst 

 

Uit de interviews bleek volgens Stijn Zegel dat de vrees voor faillissementen heel 

groot was voorafgaand aan de crisis maar dat de klap in veel sectoren minder hard 

was dan verwacht. Het verschil tussen de sectoren komt daar wel in terug. 

 

De verwachting was dat er zonder Vlaamse steun veel meer faillissementen zouden 

volgen. Uit de data-analyse bleek dat het aantal faillissementen zeker 10 procent 

hoger zou hebben gelegen. Een belangrijke factor was wel het moratorium op fa-

lingen in 2020. De langetermijneffecten zijn nog niet te overzien. Op een bepaald 

moment gaat het uitstel van betaling wegvallen.  

 

Joep Konings bevestigt dat de stopzettingen (liquidaties en falingen) ook statistisch 

werden geanalyseerd. Rekening houdend met factoren zoals de leeftijd, de grootte 

en de schuldgraad van de ondernemingen bleek wel dat er bij de ondernemingen 

die steun ontvingen in vergelijking met de controlegroep 13 procent minder stop-

zettingen waren. Het steunmechanisme heeft dus wel verhinderd dat een aantal 

gezonde bedrijven werd stopgezet. De vooruitzichten op de langere termijn zijn 

een andere zaak.  

 

Bepaalde bedrijven zullen deze periode hebben gebruikt om zich te heroriënteren 

of herstructureren. Dat vergt nader onderzoek. 

 

Stijn Zegel stelt dat ook het psychologisch effect belangrijk is. Dat snel steun werd 

verleend, heeft geholpen om de angst bij ondernemers deels weg te nemen. Uit 

andere studies en gegevens blijkt dat het vertrouwen in de markt aan het terug-

komen is maar beperkt blijft in de hardst getroffen sectoren. 
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2.5. Impact op de Vlaamse economie (macro- en mesoniveau) 

Methode 

 

Glenn Magerman, professor Economie aan de ULB, zegt dat de micro-economische 

analyse kwantitatieve informatie heeft gegeven over de impact op de gesteunde 

ondernemingen in vergelijking met gelijkaardige ondernemingen uit dezelfde sec-

tor. De macro-economische analyse zoekt een antwoord op de vraag wat de impact 

op de Vlaamse economie in zijn geheel zou zijn indien er geen VLAIO-steun werd 

gegeven.  

 

Om die vraag te beantwoorden wordt gebruik gemaakt van een klassiek macro-

economisch model. Dat model maakt het mogelijk om de groei van het bruto regi-

onaal product van het Vlaamse Gewest te splitsen in de groei van specifieke facto-

ren zoals arbeid, kapitaal en productiviteit. Specifiek voor dit onderzoek wordt, 

dankzij de toegang tot de microdata op ondernemingsniveau, de output van de 

micro-analyse gebruikt om de vergelijking te maken.  

 

Ook de impact op de Vlaamse waardeketens kan worden nagegaan. De sluiting van 

sectoren heeft immers een impact op andere sectoren die daarvan afhankelijk zijn 

voor hun input en output. Het model maakt het ook mogelijk de resultaten op te 

splitsen per individuele sector.  

 

Omzet en werkgelegenheid 

 

De daling van het Vlaamse brp in 2020 is de grootste daling sinds de Tweede We-

reldoorlog. De daling bedraagt 6,1 procent. Dat cijfer ligt in lijn met de cijfers van 

de andere gewesten, België en andere Europese landen. Ter vergelijking, de finan-

ciële crisis in 2008 heeft geleid tot een daling van het bbp met 2 procent.  

 

De macro-economische analyse laat toe de daling van ongeveer 6 procent op te 

splitsen in een daling van het aandeel van arbeid (2 procentpunt) en het aandeel 

van kapitaal en productiviteit (4,1 procentpunt). Zoals al vermeld is een deel van 

de impact op het brp opgevangen door de federale regeling inzake tijdelijke werk-

loosheid. 

 

In het counterfactual scenario, dus zonder dat er VLAIO-steun werd toegekend, 

zou die impact dubbel zo groot zijn geweest. Het brp zou gedaald zijn met 12,4 

procent met een aandeel van arbeid van 2,9 procentpunt en van kapitaal en pro-

ductiviteit van 9,6 procentpunt. 

 

Sectoren  

 

Glenn Magerman toont een tabel met de top 5 van de sectoren die de grootste 

bijdrage hebben geleverd tot de daling van het brp. De sector eet- en drinkgele-

genheden bijvoorbeeld heeft een aandeel van 1,14 procentpunt in de daling van 

het Vlaamse brp. De sectoren die het meest bijdragen aan de daling van de 

Vlaamse output zijn de sectoren die over het algemeen ook meer VLAIO-steun 

hebben gekregen. 

 

De tabel geeft ook het extra effect op de brp-groei zonder VLAIO-steun weer. Voor 

de sector groothandel zou het effect zonder steun dubbel zo groot zijn geweest 

dan met steun.  

 

Uit de analyse blijkt ook een grote heterogeniteit tussen de sectoren. Er zijn sec-

toren die zwaar zijn getroffen maar waar de steun volgens het model minder heeft 

bijgedragen aan de groei. Omgekeerd zou bijvoorbeeld in de detailhandel de schok 

twee keer zo groot zijn geweest zonder de verleende steun. 
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II. Bespreking  

1. Tussenkomsten van de leden 

Tussenkomst van Caroline Gennez 

 

Caroline Gennez vindt de voorgestelde rapporten erg degelijk en goed onder-

bouwd. De wereldwijde en grootste crisis sinds de Tweede Wereldoorlog heeft na-

tuurlijk een gigantische impact op een open economie. Het goede nieuws is dat de 

verschillende overheden in dit land snel hun verantwoordelijkheid hebben genomen 

om de economie te stabiliseren en doorheen de crisis te leiden. Dat wordt door alle 

fracties erkend en het blijkt ook uit de voorgestelde studies.  

 

De genomen maatregelen hebben natuurlijk een grote kostprijs en het is dan ook 

logisch dat ze op korte termijn worden geëvalueerd en dat er lessen uit worden 

getrokken voor de toekomst, in de hoop dat er niet snel opnieuw een dergelijke 

mondiale gezondheidscrisis en economische crisis opduikt. Het is belangrijk uit het 

crisisbeheer lessen te trekken.  

 

De doelstellingen van het steunpakket zijn helder en lijken deels bereikt: het vrij-

waren van essentiële betalingen en eigen middelen van ondernemingen en het 

voorkomen van faillissementen. Een positief gevolg van de steunmaatregelen is 

ook dat bedrijven nieuwe activiteiten hebben ontwikkeld of zich hebben geherori-

enteerd naar bijvoorbeeld e-commerce. Dat is een goede zaak want de Vlaamse 

kmo’s bleven achter op dat gebied en moeten de concurrentie aangaan met grote 

internationale spelers. De bulk van de middelen voor zowel de coronahinderpremie 

als het Vlaams beschermingsmechanisme kwam terecht bij de kleine ondernemin-

gen die zo belangrijk voor de Vlaamse economie en dat is een goede zaak.  

 

Uit het rapport over de VLAIO-steunmaatregelen blijkt wel duidelijk dat de forfai-

taire steunmaatregelen meer werden aangevraagd door kleinere ondernemingen 

en de latere steunmaatregelen (gebaseerd op omzetverlies) door de grotere on-

dernemingen. Wat is de verklaring hiervoor? Is dit te verklaren door de grotere 

behoefte aan steun of waren er administratieve drempels? Was het aantonen van 

het omzetverlies voor kleine ondernemingen een grotere drempel? Is er een indi-

catie dat er kmo’s uit de boot zijn gevallen? 

 

Uit de analyse blijkt verder dat de steun terecht is gekomen bij de hardst getroffen 

ondernemingen en sectoren. De ervaringen van ondernemers met betrekking tot 

de toegankelijkheid van de VLAIO-steun zijn positief. Dit toont volgens Caroline 

Gennez aan dat een performante overheid het vertrouwen van ondernemers kan 

opkrikken.  

 

Het rapport van de Technopolis Group stelt ook vast dat de forfaitaire bedragen 

gunstiger waren voor de kleine ondernemingen. Voor 13 procent van de onderne-

mingen was de forfaitaire premie zelfs hoger dan de omzet uit het referentiekwar-

taal van 2019. Voor grotere ondernemingen stond de forfaitaire steun zoals de 

coronahinderpremie niet in verhouding tot hun vaste kosten. De steunmaatregelen 

gebaseerd op het criterium van omzetdaling werden als correcter ervaren door 

middelgrote en grote ondernemingen. Hebben de sprekers zicht op wat de kmo’s 

precies vonden van de omzetgerelateerde steunmaatregelen?  

 

Bij het opstarten van een dergelijk economisch steunpakket is snelheid en focus 

van belang. Maar ook de controle achteraf is belangrijk en uit het rapport van het 

Rekenhof blijkt toch dat er een en ander schort aan de mechanismen die werden 

opgezet om de correctheid van de aanvragen te controleren. Die controle is ook 

buiten een crisisperiode belangrijk want de Vlaamse overheid heeft een heel 
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instrumentarium om bedrijven te ondersteunen. Volgens het lid moet het momen-

tum worden aangegrepen om de inspectie ook voor de klassieke steunmaatregelen 

sterker uit te bouwen. Uit een nota van de Vlaamse Regering van 16 juli 2021 

bleek dat er voor elke euro besteed aan personeelskosten voor een inspecteur 43 

euro wordt terugverdiend. Caroline Gennez verwijst in dit verband naar de motie 

tot instelling van een onderzoek door het Rekenhof naar de impact van de perso-

neelsbesparingen bij de Vlaamse overheid die op 12 januari 2022 door de plenaire 

vergadering werd aangenomen (Parl.St. Vl.Parl. 2021-22, nr. 1093/1). De vraag 

daarbij is of de Vlaamse overheid voldoende is toegerust om haar essentiële taken 

uit te voeren. Met de huidige capaciteit kan het inspectieteam van VLAIO de ko-

mende twee jaar maximum 38.000 dossiers controleren. Dat betekent dat vele 

tienduizenden risicodossiers niet worden gecontroleerd en dat stemt tot nadenken. 

Een performante overheid moet zorgzaam omspringen met de te besteden midde-

len. Fraude is volgens het lid de grootste vijand van een overheid die vertrouwen 

moet wekken.  

 

Caroline Gennez vat samen dat het belangrijk is om een kader uit te tekenen voor 

economische steunmaatregelen, enerzijds een kader voor steun in crisistijd en an-

derzijds een kader om de middelen uit de Belgische relanceplannen en de Europese 

Green Deal met de juiste focus in te zetten. Het lid meent dat in Vlaanderen de 

steun met te weinig focus wordt ingezet. Verder moet de inspectiecapaciteit wor-

den verhoogd, ook voor het reguliere economische overheidsinstrumentarium. Of 

dit moet gebeuren via aanwerving van extra personeel of uitbesteding is een an-

dere discussie. Het onderzoek van het Rekenhof over de impact van de personeels-

besparingen kan aanbevelingen daaromtrent bevatten. Ten derde is het belangrijk 

dat er een goede coördinatie is met de steunmaatregelen van andere overheden 

en dat er, in eerste instantie met de federale overheid, overleg is over de perfor-

mantie van de maatregelen. Uit de studies blijkt dat de coördinatie suboptimaal is. 

Er is een kader nodig om te evalueren hoe maatregelen zoals de tijdelijke werk-

loosheid en het overbruggingsrecht op de Vlaamse maatregelen inwerken. Welke 

mogelijkheden zien de sprekers in dit verband?  

  

Tussenkomst van Maaike De Vreese 

  

Maaike De Vreese vindt de voorliggende studies interessant. Deze commissie heeft 

herhaaldelijk aangedrongen op de evaluatie van de maatregelen en een aantal 

bevindingen liggen in de lijn van opmerkingen die eerder in de commissie werden 

gemaakt. 

 

Iedereen is het erover eens dat het in het begin van de crisis belangrijk was om 

snel te schakelen om faillissementen van gezonde bedrijven te vermijden. De pri-

vate sector heeft ook flexibiliteit getoond om de crisis aan te kunnen. Het was een 

combinatie van overheidssteun en flexibiliteit van de private markt. Het is goed om 

nu terug te blikken op de genomen maatregelen.  

 

Het Rekenhof wijst op het belang van draaiboeken en daar heeft de N-VA-fractie 

al enkele keren op gewezen. Nu alles nog fris in het geheugen zit, is het belangrijk 

er werk van te maken. 

 

De studie van de Technopolis Group geeft een goed beeld van de steunmaatregelen 

en de impact op de ondernemingen en de Vlaamse economie. Er ontbreekt wel een 

zicht op de ruimere steunmaatregelen. Zo zijn er ongetwijfeld ondernemingen die 

geen Vlaamse steun hebben gevraagd maar wel een beroep deden op de maatre-

gelen tijdelijke werkloosheid en het dubbel overbruggingsrecht. In welke mate zou 

een bredere analyse de resultaten van de studie hebben beïnvloed of in een ander 

perspectief geplaatst?  
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De steun mag enkel worden ingezet om ondernemingen die voor de coronaschok 

gezond waren door de crisis te helpen. Het is contraproductief om te investeren in 

zogenaamde zombiebedrijven. De overheidssteun moet een duwtje in de rug geven 

en heeft niet de bedoeling niet-levensvatbare ondernemingen kunstmatig in leven 

te houden. De Vlaamse overheid heeft dit in het algemeen goed aangepakt. Op 

welke manier kunnen er nog meer garanties worden ingebouwd? 

 

De onderzoekers keken ook over de grenzen heen, naar Nederland en Duitsland 

en de andere regio’s. Wat zijn voor de sprekers de drie belangrijkste prioriteiten 

om het ondersteuningspakket in de toekomst nog efficiënter te maken? De ver-

sterking van de inspectie kwam al aan bod, maar er is ook het expliciteren van de 

doelstellingen waardoor ze beter meetbaar worden. 

 

Het Rekenhof beveelt aan om alle maatregelen te centraliseren in een register. 

Ondernemers maar ook commissieleden stelden vast dat het soms moeilijk is om 

een helder overzicht te krijgen van de maatregelen. De communicatie daaromtrent 

is zeer belangrijk. De Vlaamse overheid heeft daartoe heel wat initiatieven geno-

men en VLAIO heeft mooi werk geleverd op zijn website met een overzicht van de 

maatregelen op de verschillende niveaus. Volstaat dit volgens het Rekenhof dan 

niet? Wat kan er nog aan worden verbeterd? 

 

Maaike De Vreese heeft in de commissie altijd gepleit voor de handelshuurlening. 

Die maatregel komt niet aan bod in de studie van de Technopolis Group. De minis-

ter zal deze maatregel wellicht op een andere manier gaan implementeren. Hebben 

de sprekers daar een mening over? 

 

Tussenkomst van Maurits Vande Reyde 

 

Maurits Vande Reyde onthoudt uit de analyses dat de gegeven steun globaal gezien 

nodig was en de beoogde meerwaarde heeft opgeleverd. De doelstelling was de 

bedrijven en kmo’s door deze crisis te loodsen. Natuurlijk is het goed om daarna 

te kijken wat er voor verbetering vatbaar is en de studies zijn in dat opzicht heel 

nuttig. Als er opnieuw een crisis zou komen waarin bedrijven op korte termijn 

moeten worden ondersteund, zullen de lessen uit het verleden belangrijk zijn.  

 

Het Rekenhof merkt op dat de huidige inspectiecapaciteit onvoldoende zal zijn om 

alle risicodossiers te controleren. Aangezien de risicoanalyse tienduizenden risico-

volle dossiers heeft gedetecteerd, zal veel onterecht toegekende steun niet kunnen 

worden teruggevorderd. Heeft het Rekenhof een inschatting van de mate waarin 

de gedetecteerde dossiers effectief aanleiding geven tot terugvorderingen? Is het 

aanduiden van een dossier als risicovol statistisch significant voor het aantal te-

rugvorderingen? De inspectietermijn loopt nog enkele jaren. Welke inspectiecapa-

citeit is er volgens het Rekenhof nodig? Zijn er andere oplossingen mogelijk, zoals 

het verlengen van de controletermijn bijvoorbeeld. 

 

Het Rekenhof stelt verder dat er geen draaiboeken waren en dat de overheid gro-

tendeels onvoorbereid op de economische schok moest reageren. Dat is in zekere 

zin ook logisch, het is wellicht niet doenbaar op voorhand een helder stappenplan 

en scenario uit te schrijven. Op welke punten is er volgens het Rekenhof een betere 

voorbereiding mogelijk? Onder welke vorm moet dit gebeuren? Moet er een alles-

omvattend draaiboek worden geschreven om dergelijke crisissen op te vangen of 

zal een ad-hocbenadering altijd nodig blijven?  

 

Het Rekenhof wees ook op de concurrentie tussen de maatregelen van verschil-

lende bestuursniveaus. Die heeft ertoe geleid dat sommige Vlaamse maatregelen 

niet werden gebruikt omdat de federale maatregelen interessanter waren. Het rap-

port verwijst in dit verband naar de federale Tax Shelter COVID en het Vlaamse 

Vriendenaandeel. Zijn er nog andere maatregelen waarover overleg tussen de 
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Vlaamse en Federale Regering nodig is om tot een betere afstemming te komen of 

eventueel maatregelen te schrappen? Zou het Rekenhof die kunnen oplijsten? 

 

Met betrekking tot de water- en energievergoeding merkt het Rekenhof op dat het 

niet uit te sluiten valt dat de eenvoudige voorwaarde van één dag tijdelijke werk-

loosheid ertoe leidde dat werkgevers werknemers ten onrechte in tijdelijke werk-

loosheid plaatsten om ze de vergoeding te laten genieten. Dat was uiteraard niet 

de bedoeling van die maatregel. Heeft het Rekenhof daar cijfers van?  

  

Het Rekenhof wijst in het rapport op de gebrekkige toegang tot data. Het bleek 

moeilijk de juiste informatie over ondernemingen te vergaren. Maurits Vande 

Reyde herinnert aan de moeilijkheden die er in de beginfase waren om een onder-

scheid te maken tussen een café en een restaurant en een plantenwinkel en een 

tuincentrum. De uitwisseling van gegevens tussen de verschillende overheden 

moet beter en dat is ook de aanbeveling van het Rekenhof. Er lopen al wel pro-

jecten om databanken te kruisen, want ook buiten crisistijd zijn goede data nodig. 

Heeft het Rekenhof nog suggesties in dit verband? 

 

Het Rekenhof onderzocht de maatregelen tot december 2020. Komt er een ver-

volgaudit over de maatregelen in 2021 en 2022? 

 

Uit het interessante rapport van de Technopolis Group begrijpt Maurits Vande 

Reyde dat de steun noodzakelijk was en groot economisch verlies heeft vermeden. 

Dat is ook de ervaring van de commissieleden op het terrein. De steun is terecht-

gekomen bij de zwaarst getroffen sectoren maar er was ook een risico op oversub-

sidiëring tijdens de eerste fase van de maatregelen. Dat werd ook al in de 

commissie aangehaald, maar op dat moment was het de enige mogelijkheid om 

de ondernemingen snel te ondersteunen. Het Rekenhof wijst ook op het risico van 

oversubsidiëring door een gebrekkige afstemming van overheidsmaatregelen. 

Hebben de onderzoekers die de VLAIO-maatregelen analyseerden ook indicaties 

gevonden van oversubsidiëring of steunmaatregelen die minder efficiënt bleken 

door een gebrekkige samenwerking tussen overheden? Zijn er suggesties voor ver-

betering in de toekomst? 

 

Tussenkomst van Ilse Malfroot  

 

Ilse Malfroot dankt het Rekenhof en de onderzoekers van de Technopolis Group 

voor de analyses die werden gemaakt. De vaststelling is dat snel en efficiënt werd 

gereageerd op de crisissituatie door de ondernemers financieel te ondersteunen. 

Ook de fractie van het lid is daar tevreden over. Op die manier werden heel wat 

bedrijven van een faillissement gered en werden er banen behouden.  

 

Op de coronahinderpremie kwam weliswaar kritiek omdat een forfaitair bedrag 

werd uitgekeerd en dat bedrag voor grote bedrijven niet in verhouding stond tot 

de vaste kosten. De financiële impuls was wel nodig om vele bedrijven op korte 

termijn zo goed mogelijk te ondersteunen.  

 

De doelgerichtheid en differentiatie van de latere steunpakketten kon nog meer 

worden geoptimaliseerd. Ondernemingen die kampen met uitgestelde consumptie, 

bijvoorbeeld meubelwinkels, lijden een andere vorm van schade dan ondernemin-

gen met definitief verloren consumptie. Zien de sprekers mogelijkheden om de 

doelgerichtheid van de steun in de toekomst nog te verbeteren? 

 

Het Rekenhof stelt vast dat elke overheid afzonderlijk steunmaatregelen nam bin-

nen haar bevoegdheidsdomein zonder systematische en gestructureerde coördina-

tie met de andere bestuursniveaus. De financiële waakhond beveelt de overheden 

aan om een draaiboek op te stellen voor plotse grote economische crisissen. 
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Daarbij moet worden nagedacht over een meer gecoördineerd economisch steun-

beleid bij dergelijke crisissen. Werkt het Rekenhof daar momenteel aan?  

 

Het gebrek aan systematisch overleg en coördinatie leidde tot een verhoogd risico 

op over- of ondersubsidiëring en tot minder succesvolle regionale maatregelen 

door de concurrentie met federale maatregelen. Een voorbeeld daarvan in het rap-

port van het Rekenhof is de Vlaamse aanmoedigingspremie voor arbeidsduurver-

mindering. De Vlaamse overheid had daarvoor oorspronkelijk een budget van 14 

miljoen euro uitgetrokken. Doordat de premie niet gecombineerd kon worden met 

de federale maatregel tijdelijke werkloosheid, werd uiteindelijk geen enkele aan-

vraag ingediend. Dit soort beleid moet volgens Ilse Malfroot in de toekomst worden 

vermeden. Is het Rekenhof dan voorstander van een soort Economisch Overlegco-

mité?  

 

De Vlaams Belangfractie is ervan overtuigd dat de controle op onterecht toege-

kende subsidies en premies beter moet. Ook het Rekenhof wees daarop. De con-

trolestrategie was vooral gebaseerd op het beschikbare personeel en niet op het 

zeer hoge aantal risicovolle dossiers. Met de huidige personeelscapaciteit zal VLAIO 

veel onterecht toegekende coronasteun mogelijks niet kunnen terugvorderen. 

Welke acties kunnen in dit verband worden ondernomen?  

 

De audit heeft volgens Ilse Malfroot aangetoond dat het kluwen van bevoegdheids-

verdelingen tot een inefficiënt beleid heeft geleid waarbij de verschillende be-

stuursniveau niet samen maar naast elkaar werken. Een gecentraliseerd 

economisch beleid in Vlaamse handen zou misschien doelmatiger en doeltreffender 

kunnen zijn. Het lid denkt daarbij aan de moeilijkheden inzake de inschrijving van 

tijdelijk werklozen bij VDAB en de onduidelijkheid over de loonkostensubsidie. Ziet 

de minister na dit rapport de noodzaak in om van het economische crisisbeheer 

een exclusieve Vlaamse bevoegdheid te maken? 

 

Tussenkomst van Robrecht Bothuyne 

 

Robrecht Bothuyne dankt namens zijn fractie de sprekers voor de rapporten en het 

studiewerk. Het is duidelijk dat de Vlaamse overheid effectief een verschil heeft 

gemaakt voor veel ondernemingen door snel steun uit te keren en daar vrij per-

formant in is geweest. Daarbij botste ze wel op de limieten van de staatsstructuur 

en het sociaal-economisch beleid. De federale en Vlaamse overheid hebben soms 

met dezelfde intenties gelijkaardige maatregelen genomen wat niet bevorderlijk 

was voor de efficiëntie van de steunverlening. Dat is een les voor de aanpassing 

van die structuur in de toekomst zowel wat het crisisbeleid als het structureel eco-

nomisch beleid betreft.  

 

Een andere les is die over de terugverdieneffecten van de inspectie. Hebben het 

Rekenhof en de onderzoekers van de VLAIO-studie aanbevelingen om de inspectie 

van de economische steun beter te organiseren? Misschien moeten de terugver-

dieneffecten als leidraad worden gebruikt voor het organiseren van de inspectie. 

 

Niet alleen is er nog steun uitgekeerd na de door het Rekenhof onderzochte peri-

ode, er zijn ook de financieringsinstrumenten van PMV. Wordt daar nog een audit 

of rapport over voorbereid? Of kan een inschatting worden gemaakt van het effect 

van het inzetten van die instrumenten? De financieringsinstrumenten hebben vol-

gens Robrecht Bothuyne een beperktere impact op de overheidsfinanciën dan de 

directe financiële steun en misschien kan het beleid in die toekomst meer in die 

richting worden gestuurd. 
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2. Antwoorden van de sprekers 

2.1. Antwoorden van de auditeurs van het Rekenhof 

Laurent Werbrouck, auditeur bij het Rekenhof, antwoordt eerst op de vraag over 

de inspectiecapaciteit. Dat is een opportuniteitsbeslissing die de overheid moet 

nemen. De verlenging van de inspectietermijn lijkt wel geen optie. Na zes jaar nog 

premies terugvorderen van ondernemingen is geen goed beleid. Het Rekenhof stelt 

voor dat de overheid zou berekenen hoeveel een inspecteur eigenlijk terugver-

dient. Ze kan dan de lat leggen op het niveau dat een inspectie niets meer op-

brengt. Een van de aanbevelingen luidt dan ook: inspecteer tot het niet meer 

financieel interessant is. 

 

De gemakkelijkste oplossing om alle risicovolle dossiers te kunnen inspecteren, is 

extra inspecteurs aanwerven. Maar door de oververhitting van de arbeidsmarkt zal 

het momenteel wellicht niet evident zijn om inspecteurs met een boekhoudkundige 

kennis aan te werven. De overheid had vroeg in het proces in kaart moeten bren-

gen hoeveel risicovolle dossiers er zijn en eerder de sollicitatieprocedure kunnen 

opstarten. 

 

VLAIO werd overspoeld door honderdduizenden aanvragen en dossiers waarmee 

het agentschap zelf nog niet zo vertrouwd was. Dat lijkt de spreker geen indicatie 

dat de inspectiecapaciteit in normale omstandigheden niet volstaat. De klassieke 

VLAIO-maatregelen worden vooral gebruikt door bedrijven die meer contact heb-

ben met VLAIO en die gekend zijn bij het agentschap. Voor sommige instrumenten 

zoals de strategische informatiesteun gaat het over grote ondernemingen. Bij de 

coronamaatregelen ging het vaak over kleine zelfstandigen wat toch een andere 

inspectiecontext is. 

 

Het is belangrijk om te documenteren hoe deze crisis werd aangepakt. Het opstel-

len van een draaiboek is ook een goede aanleiding om na te gaan welke onver-

wachte systemische economische crisissen zich nog kunnen voordoen en wat de 

basiselementen van de aanpak daarvan kunnen zijn. Een ander voorbeeld dan een 

wereldwijde pandemie is een grootschalige cyberaanval waarbij de IT-systemen 

voor enkele weken uitvallen.  

 

De aanbeveling over coördinatie met de andere overheden is algemeen geformu-

leerd. Het Rekenhof wil zich niet mengen in communautaire discussies. Het stelt 

zelf wel twee instrumenten voor. Een eerste is het aanleggen van een centraal 

register waarin de maatregelen van alle bestuursniveaus worden opgenomen. De 

overheid die een maatregel ontwerpt heeft dan al inzicht in wat de andere be-

stuursniveaus hebben gedaan. De website van VLAIO was goed ontworpen maar 

was vooral voor ondernemers bedoeld en niet voor andere besluitvormers. De 

tweede maatregel is het subsidieregister, waarmee het Vlaamse Gewest al verder 

gevorderd is dan de andere bestuursniveaus. Het koppelen van subsidieregisters 

zou de coördinatie vergemakkelijken en ervoor zorgen dat het naleven van de cu-

mulverboden met maatregelen van andere overheden kunnen worden gecontro-

leerd. Meer algemeen kunnen bijvoorbeeld binnen elke administratie contact-

personen worden aangeduid waarmee andere instanties kunnen communiceren. 

Het oprichten van een nieuw coördinatieorgaan is een meer vergaande maatregel. 

Maar dat zijn politieke beslissingen.  

 

Eigen aan deze crisis is dat er op korte termijn zeer veel maatregelen werden 

genomen. Daardoor kwamen maatregelen in concurrentie met elkaar waarbij de 

maatregel met de meest gunstige voorwaarden het haalde en de andere niet werd 

gebruikt. Op zich is dit niet heel erg zolang de nood van de ondernemingen werd 

gelenigd. Bepaalde maatregelen van PMV, zoals de crisiswaarborg, werden com-

plementair gemaakt aan federale maatregelen. Er werd niet veel van gebruik-
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gemaakt maar dat lijkt geen groot probleem als de ondernemingen door andere 

maatregelen werden geholpen.  

 

Voorlopig plant het Rekenhof geen onderzoek over de maatregelen die in 2021 

werden genomen of over de indirecte financiële steun.  

 

Het Rekenhof heeft geen cijfers over de werknemers die één dag tijdelijk werkloos 

waren.2 Dat werknemers slechts één dag tijdelijk werkloos waren, is waarschijnlijk 

een goede indicator voor de veronderstelling dat ze dat enkel waren om een beroep 

te kunnen doen op de water- en energievergoeding. Dit kan echter niet gecontro-

leerd worden zonder de gegevens over de duur van de tijdelijke werkloosheid. 

 

Sanne Janssen, adjunct-auditeur bij het Rekenhof, antwoordt op de vragen over 

het beheer van de datastromen. Zoals al vermeld, heeft het opzetten van een da-

tastroom een technische en een juridische component. De juridische procedures 

worden vaak als omslachtig ervaren en daaraan kan worden gewerkt. Het techni-

sche luik – de IT-infrastructuur optimaliseren en het dataformaat op elkaar afstem-

men – kan ook in de dagelijkse werking worden meegenomen. Vlaanderen heeft al 

sterk ingezet op een dienstenintegrator en die zou op lange termijn de gegevens-

uitwisseling moeten verbeteren. 

 

Er was ook een vraag over de doelgerichtheid van de (variabele) steun. Het Re-

kenhof meent dat verdere differentiatie, bijvoorbeeld op basis van de sector, mo-

gelijk is om de steun nog doelgerichter te maken. Een horecazaak heeft een andere 

impact ondervonden dan een meubelwinkel. Dat hangt samen met een actualisatie 

van de NACE-codes en de verbetering van de kwaliteit van de data.  

 

Hoe kan worden gecontroleerd dat enkel gezonde ondernemingen worden ge-

steund? Dat kan in de voorwaarden worden opgenomen en dat is gebeurd vanaf 

de vierde versie van het Vlaams beschermingsmechanisme. Ook wat dit betreft, is 

de kwaliteit en de actualiteit van de gegevens belangrijk. Op basis daarvan kan de 

financiële gezondheid van de onderneming worden gecheckt vooraleer de steun 

wordt toegekend.  

2.2. Antwoorden van de onderzoekers van de studie van de Technopolis Group  

Stijn Zegel, principal consultant bij de Technopolis Group, antwoordt eerst op de 

vraag waarom kmo’s minder aan bod kwamen bij de latere steun op basis van het 

omzetverlies dan bij de forfaitaire regeling. Een eerste factor is dat het om een 

andere lockdown ging en dat ondernemers al ervaring hadden opgedaan en meer 

voorbereid waren dan bij de eerste lockdown. Daarnaast moet men de forfaitaire 

steun ook zien in relatie tot de normale omzet van een bedrijf. Grotere onderne-

ming met een grote omzet hebben misschien minder interesse gehad in een klein 

forfaitair bedrag. De groep kmo’s is ook zeer ruim. Voor een klein bedrijf kan een 

bedrag van enkele duizenden euro een grote bijdrage zijn geweest. Voor een mid-

delgroot bedrijf is het al snel een druppel op een hete plaat. 

 

Er mag ook niet worden vergeten dat grote bedrijven die via het Vlaams bescher-

mingsmechanisme worden ondersteund een belangrijke rol spelen in de omzet van 

de kleine bedrijven. Vaak werken kmo’s voor andere bedrijven. 

 

 
2 De RVA kon via de KSZ geen gegevens geven aan het Departement Financiën en Begroting (de ver-
antwoordelijke) en het Departement Omgeving (de uitvoerder) over de duur van de tijdelijke werkloos-
heid want dit werd niet mee opgenomen in de beraadslaging nr. 20/096 van 7 april 2020, wel over wie 
er minstens één dag tijdelijk werkloos is geweest. De RVA kon ook maar gevalideerde gegevens over 
de duur van de werkloosheid bezorgen enkele maanden na de betrokken periode, wat de snelle uitbe-
taling zou belemmeren. 
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Een andere vraag was of de aanvraagprocedure bij het nieuwe Vlaams bescher-

mingsmechanisme administratief niet te ingewikkeld is, in die zin dat er veel ge-

gevens moeten worden aangeleverd. Als men gesteund wordt door publieke 

middelen is het volgens de spreker logisch dat daar een aanvraagprocedure tegen-

over staat. De procedure is in de ogen van de onderzoekers heel licht en het is 

normaal dat er bepaalde gegevens worden gevraagd.  

 

Het was deels onoverkomelijk dat de forfaitaire steun voor kleine kmo’s en zelf-

standigen groter was dan de reële omzet. Het is dan ook logisch dat de steunmaat-

regelen nadien werden bijgestuurd om naar het Vlaams beschermingsmechanisme 

te evolueren. Dezelfde beweging zag men ook in het buitenland. De overheden 

wilden snel handelen om faillissementen en paniek te vermijden. Later ging het om 

meer specifieke regelingen. De rol van de eerste maatregelen was ook om snel op 

te treden en mentale steun te bieden. 

 

Joep Konings, professor Economie aan de KU Leuven, bevestigt dat de maatregelen 

bij de eerste lockdown ook een signaalfunctie hadden. Het signaal was dat de over-

heid klaarstond. Het is dan inderdaad mogelijk dat sommige ondernemingen teveel 

steun kregen. Volgens de studie kreeg 13 procent van de ondernemingen in het 

eerste kwartaal van de lockdown (het tweede kwartaal van 2020) een groter steun-

bedrag dan de omzet. De signaalfunctie van de eerste maatregelen is te vergelijken 

met die in de financiële crisis toen de overheid garant stond voor de deposito’s.  

 

Er werd gevraagd of het voor kleine ondernemingen geen te grote drempel was 

om hun omzet aan te geven. Dat werd niet onderzocht in de studie. Het is wel zo 

dat sommige sectoren die werden gesloten gekend zijn voor hun aandeel in de 

informele economie. Met de witte kassa in de horeca is die situatie wel verbeterd.  

 

Glenn Magerman, professor Economie aan de ULB, stelt dat de groei van bedrijven 

niet constant en lineair is. Het zou beter zijn op de lange termijn te bekijken wat 

de impact is. Ook daar zijn er beperkingen wat de data betreft. Er zijn bedrijven 

die nog niet zo lang bestaan of moeten rapporteren. 

 

De vergelijking met de financiële crisis werd al gemaakt. Er is het gezegde ‘Stop 

preparing for the last disaster’. Voorbereidingen treffen voor de volgende crisis is 

een heel complexe oefening waarin waarden en normen en hopelijk ook weten-

schap een aandeel hebben. Omdat er een tekort aan was, werd er vorig jaar ge-

opperd dat er binnen de Europese grenzen bedrijven moesten zijn die 

mondmaskers en medische apparatuur produceren. Indien de volgende crisis door 

watersnood wordt veroorzaakt, is dat misschien geen grote hulp. Het opstellen van 

een draaiboek is dan ook een complexe oefening.  

 

Stijn Zegel antwoordt op de vraag over het meenemen van de federale maatrege-

len in het onderzoek. Hij zou als onderzoeker graag de hele set aan maatregelen 

willen bekijken, dus zowel de Vlaamse als de federale. Maar daarbij speelt ook het 

probleem van de beschikbaarheid van data. Het is ook niet zeker of dat tot een 

ander perspectief zou hebben geleid. In de gemaakte analyse hebben zowel de 

groep van gesteunde ondernemingen als de controlegroep gebruik kunnen maken 

van de federale maatregelen.  

 

Er was ook een vraag over het steunen van zombiebedrijven of over het steunen 

van de juiste bedrijven in het algemeen. Er zijn vele definities van wat een zom-

biebedrijf is en dat maakt het moeilijk die vraag te beantwoorden. In het onderzoek 

wordt wel gekeken naar de bedrijven die voor de crisis een negatieve toegevoegde 

waarde hadden. Het percentage van deze groep bedrijven in de groep bedrijven 

die werden gesteund, is lager dan in de algemene economie. Het aantal dergelijke 

bedrijven dat werd gesteund, is dus niet buiten proportie.  
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Wat zijn de drie punten die beter kunnen? In het rapport wordt aanbevolen om 

rekening te houden met sectorale verschillen. Het macro-economisch beeld kan 

positief zijn maar dat betekent niet dat ondernemers in bepaalde sectoren in zwaar 

weer zitten.  

 

Een ander punt is dat voor effectmeting de data ontzettend belangrijk zijn. Hoe 

meer data er zijn, hoe scherper de analyse kan worden gemaakt. Het zou bijvoor-

beeld interessant zijn te weten welke andere steunmaatregelen een bedrijf al dan 

niet heeft gekregen. De categorische indeling is niet erg specifiek. Grote bedrijven 

zijn vaak actief in verschillende sectoren terwijl de maatregelen per sector worden 

ingedeeld. 

 

Wat zijn de blijvende effecten van een dergelijke crisis? In het onderzoek was er 

bijvoorbeeld een garage die de klanten niet zag terugkomen omdat door thuiswerk 

de leasewagens minder werden gebruikt. Door meer online te werken, worden er 

andere klantvragen gecreëerd. Een ander effect op langere termijn zijn bijvoor-

beeld de mogelijke faillissementen van bedrijven die niet langer uitstel van betaling 

krijgen.  

 

Joep Konings bevestigt dat het onderzoek niet specifiek rekening kon houden met 

de federale maatregelen maar dat door de ‘difference in differences’-methode te 

gebruiken dit wel impliciet gebeurde. De groep van bedrijven die steun kregen en 

de controlegroep konden beide aanspraak maken op federale maatregelen. Binnen 

het tijdsbestek kon niet meer in detail worden gegaan en bovendien zijn de gege-

vens op het federale niveau niet altijd beschikbaar. Er zijn wel extra statistische 

toetsen gedaan om te verifiëren dat de resultaten zinvol waren. De combinatie van 

de statistische analyse met de diepte-interviews en de casestudy’s in het rapport 

is in dat opzicht interessant. 

 

De coördinatie tussen de verschillende bestuursniveaus is al aan bod gekomen in 

de antwoorden. Joep Konings denkt daarbij ook aan de maatregelen in andere 

landen. Wat daar gebeurt, heeft via de waardeketens ook een impact op wat er in 

Vlaanderen gebeurt. Voor onderzoek is de data-uitwisseling tussen de verschil-

lende bestuursniveaus belangrijk, zoals al aangehaald door het Rekenhof. De 

knowhow en kennis is er in de Vlaamse administratie. De data-architectuur binnen 

VLAIO is state of the art. Op federaal niveau is dat minder goed in orde en het is 

ook niet evident om de gegevens te krijgen. De onderzoekers hadden bijvoorbeeld 

ook graag gegevens over import en export op bedrijfsniveau gebruikt omdat Vlaan-

deren een open economie is. ECOOM gebruikt een gelijkaardige methodologie voor 

het onderzoek naar het economisch beleid van Vlaanderen. Ook daarvoor is het 

belangrijk toegang te krijgen tot data op federaal niveau. Het gaat minder over 

RSZ-gegevens dan over de btw-aangiftes en de handelsdata die Nationale Bank 

heeft. Er is al samengewerkt met de Nationale Bank voor specifieke projecten maar 

voor dit onderzoek lag dat wat moeilijker. Het stroomlijnen van de gegevensuit-

wisseling is voor Joep Konings dan ook de belangrijkste beleidsaanbeveling.  

 

Glenn Magerman bevestigt dat het interessant zou zijn per bedrijf te weten op 

welke maatregelen van welk bestuursniveau het een beroep heeft gedaan. Die 

maatregelen zijn ook niet onafhankelijk van elkaar. Uit een lopende analyse van 

het Vlaamse relanceprogramma, die samen met ECOOM wordt uitgevoerd, blijkt 

dat er spillovereffecten zijn tussen de Vlaamse sectoren maar ook tussen de regio’s 

en internationaal. Natuurlijk zijn er ook internationale beleidsinitiatieven en regels 

die een impact hebben op de Vlaamse economie. 

 

De vraag naar onverwachte gebeurtenissen of non-lineaire schokken, zoals een 

cyberaanval, is interessant. Als de elektriciteitssector of het internet zou uitvallen, 

kan dat de hele economie platleggen. Glenn Magerman doet er zelf ook onderzoek 
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naar. Er zijn modellen in ontwikkeling en er bestaat recente academische literatuur 

over maar het onderzoek zit nog in de beginfase. 

 

In de evaluatiestudie van de VLAIO-maatregelen werd een analyse gemaakt van 

de macro-economische impact en de impact op de verschillende sectoren. Maar uit 

ander onderzoek blijkt dat er binnen sectoren vaak een grotere heterogeniteit is 

dan tussen sectoren. Hoe meer data hoe fijnmaziger dat dit kan worden bekeken. 

Maar er moet dan ook een afweging worden gemaakt over het vertrouwelijke ka-

rakter van die data. 

 

Er werd gevraagd welke maatregelen minder efficiënt bleken en hoe die kunnen 

worden geoptimaliseerd. Stijn Zegel meent dat het belangrijk is om per regeling 

de vraag te stellen wat het doel ervan is. De forfaitaire steunmaatregelen waren 

minder doelgericht. Het ging om een vast bedrag onafhankelijk van de omvang 

van het bedrijf. Maar die regeling had wel als doel snel in te grijpen en een signaal 

te geven. De omslag naar een steunbedrag dat een percentage is van het omzet-

verlies was dan een goede volgende stap. Vertrekken vanuit de kostenstructuur 

van de bedrijven zou nog een stap verder zijn geweest maar de vraag is of een 

dergelijke maatregel wel uitvoerbaar zou zijn. Die gegevens zijn moeilijker op te 

vragen. Het rapport van het Rekenhof gaat ook in op de uitvoerbaarheid.  

 

Om doelgericht op te treden, is het ook belangrijk de steun te baseren op wat de 

bedrijven precies doen en niet alleen op het sectorale label dat ze hebben. Maar 

ook daar speelt weer het probleem van de uitvoerbaarheid. 

 

Het risico op oversubsidiëring is deels onoverkomelijk bij het snel opzetten van een 

forfaitaire steunmaatregel. Maar uit het onderzoek bleek niet dat er een groot pro-

bleem van oversubsidiëring was.  

 

Volgens sommigen hebben de maatregelen hun doel bereikt maar Stijn Zegel 

merkt op dat in de zwaar getroffen sectoren de ondernemingen nog kampen met 

een liquiditeitsprobleem. De buffers zijn op. Op macro-economisch niveau zijn de 

resultaten positief maar men moet rekening houden met meer specifieke effecten 

binnen de sectoren.  

 

Overleg met de sectoren vindt de spreker erg belangrijk, zowel overleg over de 

steun als over de veiligheidsmaatregelen omdat die laatste bepalen hoeveel de 

omzet wordt beperkt. Er zijn sectoren met heel specifieke eigenschappen. Bedrij-

ven in de evenementensector moeten ver vooruit plannen en dan hebben veilig-

heidsmaatregelen een grote impact op zowel de toekomstige omzet als de al 

gemaakte kosten. Uit de interviews bleek ook dat alle sectoren dit gesprek willen 

blijven voeren.  

 

De doelgerichtheid van de inspectie was geen onderdeel van de onderzoeksop-

dracht. Stijn Zegel meent dat goed moet worden bepaald wat wordt geanalyseerd 

en gecontroleerd, bijvoorbeeld omzet per maand of per kwartaal, en hoe dat in de 

datastructuur is opgenomen. 

 

De Technopolis Group heeft geen verdere onderzoeksopdracht wat dit thema be-

treft maar staat daar altijd voor open.  

 

Joep Konings stelt dat het inzetten van algoritmes fraudedetectie efficiënter kan 

maken. Wat betreft de vraag over oversubsidiëring is het volgens de spreker be-

langrijk de maatregelen tijdig stop te zetten. De maatregelen die nu werden geno-

men zijn niet te vergelijken met het traditionele economisch beleid. De steun in de 

eerste lockdown had een belangrijke signaalfunctie. Uit de literatuur blijkt ook dat 

tijdelijke subsidiëring vaak meer efficiënt is. Het blijven verlengen van pro-

gramma’s komt vaak de efficiëntie niet ten goede.  
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Stijn Zegel voegt daaraan toe dat ook rust en vertrouwdheid met de maatregelen 

belangrijk is voor de getroffen ondernemers. Uit de gesprekken bleek dat de on-

dernemers de duidelijkheid appreciëren nu er een zeker continuïteit in de maatre-

gelen zit. Dat moet worden afgewogen tegenover de efficiëntie. 

 

Joep Konings wijst erop dat de lockdownmaatregelen een gevolg zijn van de druk 

op de zorg. Er kan een meer algemene kosten-batenanalyse worden gemaakt 

waarin niet alleen de economische kosten en baten worden meegenomen maar ook 

die van de gezondheidssector. Op een bepaald moment moet de overheid zich de 

vraag stellen of een lockdown nog kan worden gerechtvaardigd gelet op de econo-

mische impact ervan. Ook ethische aspecten moeten daarbij aan bod komen. Dat 

is een andere discussie en dat was ook niet het voorwerp van het onderzoek. 

  

Glenn Magerman meent dat het, naast het overleg met de sectoren, ook belangrijk 

is dat de overheid een directe lijn heeft met economen. Een langetermijninteractie 

met de overheid zorgt ervoor dat de overheid en academici elkaar beter begrijpen 

en dat er een directe lijn is als er onverwachte schokken zijn.  

 

In antwoord op de vraag over het voorbereiden van toekomstige crisissen wijst 

Glenn Magerman op het eerdere onderzoek over de impact van de VLAIO-subsidies 

op de Vlaamse economie. Het terugverdieneffect is groter in tijden van crisissen. 

De vraag is dan hoe wordt omgegaan met het overheidsbeslag en -maatregelen in 

tijden van crisis en in normale tijden. Dat is een andere discussie en het was ook 

niet het voorwerp van het onderzoek. 

 

 

Robrecht BOTHUYNE, 

voorzitter 

 

Imade ANNOURI, 

verslaggever 
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Gebruikte afkortingen 

bbp bruto binnenlands product 

brp bruto regionaal product 

ECOOM Expertisecentrum O&O Monitoring 

EWI Economie, Wetenschap en Innovatie 

FOD Federale Overheidsdienst 

IBAN International Bank Account Number 

IT informatietechnologie 

KBO Kruispuntbank van Ondernemingen 

kmo kleine of middelgrote onderneming 

KSZ Kruispuntbank Sociale Zekerheid 

KU Leuven Katholieke Universiteit Leuven 

MAGDA maximale gegevensdeling tussen administraties 

NACE Nomenclature statistique des activités économiques dans la Commu-

nauté européenne 

PMV ParticipatieMaatschappij Vlaanderen 

RIZIV Rijksinstituut voor Ziekte- en Invaliditeitsverzekering 

RSVZ Rijksinstituut voor de Sociale Verzekeringen der Zelfstandigen 

RSZ Rijksdienst voor Sociale Zekerheid 

RVA Rijksdienst voor Arbeidsvoorziening 

ULB Université Libre de Bruxelles 

URL uniform resource locator 

VDAB Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding 

VLAIO Agentschap Innoveren en Ondernemen 


